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сучасна юстиція україни        У фокусі юстиції

«Це буде повністю 
люстрована  
сфера влади…» – 

Олег Предместніков    

Пропонуємо Вашій увазі інтерв’ю 
 з першим заступником начальника 
Головного територіального 
управління юстиції у Херсонській 
області, кандидатом юридичних 
наук Олегом Предместніковим.

У сфері юстиції  
Вас рекомендують  
як професіонала  
високого класу.  
Цікаво дізнатися,  
яка основа у Вашого 
професійного досвіду? 
Чи свідомо Ви обрали 
юридичну стежину?

Я отримав три вищі освіти, 
закінчивши свого часу Херсонсь-
кий державний аграрний універ-
ситет (1994-1999 роки, інженер- 
будівельник), Харківську національ-
ну юридичну академію імені Ярос-
лава Мудрого (1996-2002 роки, 
правознавство, юрист) і Національ-
ну академію державного управ-
ління при Президентові України 
(2004-2007 роки, магістр держав-
ного управління).

Більше двох десятків років 
я працюю у сфері юстиції в Херсо-
ні та області (із 1994 року до сьо-
годнішнього дня). Починав свою 
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трудову біографію судовим вико-
навцем Суворовського районно-
го суду міста Херсона, дійшов до 
посади начальника Херсонського 
міського управління юстиції, на-
чальника Головного управління 
юстиції в  Херсонській області. 
Зараз працюю першим заступни-
ком начальника Головного тери-
торіального управління юстиції 
у Херсонській області. Так, я сві-
домо обрав роботу у сфері юсти-
ції, тому що це, як кажуть, – «моє». 
Я  знайшов своє місце в житті 
і впевнений, що головні професій-
ні досягнення в мене ще попереду.

Чим Ви керуєтеся протягом 
двадцяти двох років  
роботи у сфері юстиції? 
І чому є юристи,  
які допускають  
серйозні помилки  
у своїй діяльності?

Давайте звернемося до першо-
основ та дефініцій. Що таке «юсти-
ція»? У перекладі з латинської мови 
justitia – справедливість, законність, 
jus – право. Отже, юстиція – це вид 
правоохоронної та правозастосов-
ної державної діяльності, у якій 
втілюється судова влада. Юстиція 
в римській міфології – це богиня 
правосуддя. До речі, ця богиня – 
жінка з  чоловічим характером, 
адже їй  доводиться проявляти 
істинно чоловічі якості – рішучість, 
силу волі та жорсткість під час від-
стоювання власної позиції в чітко 
окресленому правовому полі. Згід-
но з цими основами ми, юристи, 
і повинні виконувати свою роботу. 
А коли деякі правознавці забува-
ють про основні принципи юрис-
пруденції, їхня діяльність набуває 
суб’єктивного характеру, а звідси – 
сер йозні помилки в роботі.

На мою думку, свобода в су-
спільстві повинна знаходитися 
в  гармонійному співвідношенні 
з порядком і дисципліною. Знан-
ня своїх прав або, по-іншому, во-
лодіння необхідною юридичною 
грамотністю нашими громадянами 

(а кожен юрист – також громадя-
нин, який має правові зобов’язан-
ня) повинні поєднуватися з дотри-
манням законів.

Які Ви можете виділити 
найбільш актуальні  
та перспективні напрями 
і тенденції розвитку 
системи органів юстиції 
України?

Розбудова системи органів 
юстиції та вдосконалення їх діяль-
ності є постійним безперервним 
процесом, що з різною інтенсив-
ністю та успіхом триває з мо-
менту відновлення незалежності 
України. Сучасні ж тенденції ро-
звитку системи органів юстиції 
України безпосередньо зумовлю-
ються та  є  невід’ємною складо-
вою загальнодержавних процесів 
євро пейської інтеграції України, 
демократизації та осучаснення 
державного врядування. Перекона-
ний, що наріжним каменем як удо-
сконалення статусу органів юстиції 
України, так і їх поточної практич-
ної діяльності має бути їх спрямо-
ваність на неухильне дотримання 
та реалізацію прав, свобод і закон-
них інтересів людини та громадя-
нина. По-перше, це децентралізація 
і демонополізація окремих функцій 
органів юстиції (передусім у сфері 
державної реєстрації), що сприяє 
підвищенню якості та швидкості 
надання відповідних адміністра-
тивних послуг самими органами 
юстиції або іншими суб’єктами 
державної реєстрації під їх кон-
тролем. По-друге, це повсюдне 
впровадження електронних техно-
логій у діяльність органів юстиції 
України (зокрема, ведення єдиних 
електронних реєстрів, електронних 
сервісів, розширення можливостей 
онлайн-звернення до органів юсти-
ції з питань державної реєстрації), 
що забезпечує не тільки доступ-
ність і зручність, а й надійність у 
роботі органів юстиції. 

І нарешті, третій, на мою думку, 
пріоритетний напрям розвитку 

системи органів юстиції України – 
оптимізація її складу та структури 
(насамперед ідеться про ліквіда-
цію органів юстиції районного 
рівня, самостійних Державної 
реєстраційної служби України 
та Державної виконавчої служ-
би України), що дозволяє істотно 
скоротити управлінський апарат 
та знизити державні видатки на 
утримання органів юстиції при збе-
реженні високого рівня професій-
ності виконання їх повноважень. 
Такий підхід прямо кореспондує 
сучасній зарубіжній практиці  
організації діяльності системи  
органів юстиції. 

Яким чином в організації 
діяльності органів юстиції 
має бути відображена 
тимчасова окупація 
території Автономної 
Республіки Крим 
і довготривале проведення 
широкомасштабної 
антитерористичної операції 
у значній частині Донецької 
та Луганської областей?

Ці обставини дійсно перешкод-
жають діяльності органів юстиції 
на непідконтрольній уряду тери-
торії України та створюють додатко-
ве навантаження на всі інші органи 
юстиції. Наразі діяльність органів 
юстиції, і не в останню чергу Голов-
ного територіального управління 
юстиції в Херсонській області, вже 
адаптовано до таких реалій сьо-
годення: забезпечена можливість 
звернення до органів юстиції неза-
лежно від місця проживання, ско-
рочені вимоги до строків розгляду 
звернень громадян і поданих ними 
документів та ін. Надалі нагальним 
вбачається питання упорядкування 
та оновлення законодавства,  яке 
має не тільки гарантувати віль-
ну реалізацію прав громадян – 
мешканців тимчасово окупованої 
території і  території проведен-
ня антитерористичної операції, 
а й створювати умови для окре-
мих форм діяльності органів юсти-
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ції на цих територіях (наприклад, 
державної реєстрації українських 
інститутів громадського суспіль-
ства, що реально діють на вказаних  
територіях). 

Як Вам вдається  
поєднувати наукову 
діяльність зі своєю 
основною роботою 
в управлінні юстиції?

Поєдную досить легко. Я дуже 
енергійна й активна людина. 

Крім того, багато явищ у нашо-
му житті не тільки за видом своєї 
діяльності, а й загалом я люблю 
піддавати ретельному аналі-
зу… На даний час маю науковий 
ступінь кандидата юридичних наук. 
Наступного року планую захищати 
докторську дисертацію в Харківсь-
кому національному університеті 
внутрішніх справ. У дисертації до-
сліджуються животрепетні та гли-
бокі проблеми функціонування й 
розвитку системи юстиції в нашій 

державі. Тема дисертації: «Адмі-
ністративно-правові основи діяль-
ності системи органів юстиції 
України». Крім цього, у моєму ак-
тиві – тридцять дві наукові праці 
та  численні публікації в періо-
дичних, інформаційно-аналітич-
них виданнях. У процесі наукових 
досліджень мною, як  автором- 
юристом, здійснюється аналіз 
теоретичних положень та  адмі-
ністративно-правових основ 
сутності органів юстиції Украї-
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ни – суб’єктів державного управ-
ління, визначається їхня правова 
природа, дається характеристика 
сучасної системи органів юстиції 
України та розуміння дефініцій ор-
ганів юстиції як органів виконав-
чої влади, визначення їх основ, рис 
та значення. Мною також обґрун-
товані пріоритетні напрями удо-
сконалення адміністративно-пра-
вового статусу українських органів 
юстиції, досліджені основні об’єкти 
та спеціалізовані задачі Міністер-
ства юстиції України, яке забезпе-
чує формування та реалізацію дер-
жавної правової політики у сфері 
державної реєстрації, адаптації 
законодавства України відповід-
но до законодавства ЄС, надання 
безоплатної правової допомоги 
населенню тощо.

Не можу не запитати Вас  
про реформи в системі 
юстиції України,  
адже це зараз одне з питань, 
яке найбільше 
обговорюється в суспільстві. 
Що Ви думаєте  
про хід реформ?  
Чи дадуть вони свої плоди?

Я, звичайно, підтримую рефор-
мування нашої системи, адже дія 
завжди краща за бездіяльність. 
Що стосується питань, наприклад, 
реорганізації районних управлінь 
юстиції у сервісні центри, пере-
творення певних сервісів юстиції 
в електронну форму, упроваджен-
ня так званих «соціальних ліфтів» 
і т. п., то на мою думку, тут є як по-
зитив, так і недоліки, які, сподіва-
юся, невдовзі  будуть виправлені. 
Ми всі знаємо, що досконалості 
немає меж, але мені хотілося б 
більше відчутних результатів ре-
форм системи української юсти-
ції. Переконаний, що нікому не 
слід  під час нововведень працю-
вати напоказ та заради відмітки 
про виконання, адже наші грома-
дяни можуть, скажімо так, багато 
зрозуміти (не будемо їх недооці-
нювати) з процесу реформування. 

Реформи проводилися в нашому 
суспільстві не раз і не два, а кон-
кретних результатів, на жаль, люди 
поки що не бачать.

Не є таємницею, 
що українські громадяни 
сьогодні чекають  
чогось нового для себе  
в усіх сферах 
життєдіяльності 
нашого суспільства.  
Якою Ви бачите  
українську юстицію  
в найближче десятиліття?

Давайте з вами уявимо сферу 
діяльності, яка дійсно на всі сто 
відсотків спрямована на запо-
бігання, виявлення та усунення 
порушень основ права з метою 
забезпечення прав громадян 
в  Україні . Це  буде повністю 
люстрована сфера влади, яка 
включає в себе органи юстиції 
та судову систему, а також буде на-
ціональне законодавство, адапто-
ване до законодавства Євро-
пейського Союзу. Нам хотілося б 
керуватися у своїй діяльності су-
часними та реально дієвими зако-
нодавчими документами, розро-
бленими європейською спільнотою.  
Зокрема, це Європейська конвен-
ція. Хочу нагадати, що Європей-
ська конвенція про захист прав 
людини та її свобод – основопо-
ложний документ Ради Європи, 
що вступив у силу 3 вересня 1953 
року. Головна відмінність Конвен-
ції від інших міжнародних угод 
у галузі прав людини – це існу-
вання по-справжньому діючого 
механізму захисту декларованих 
прав людини через Європейсь-
кий суд шляхом розгляду ним 
індивідуальних скарг громадян. 
Серед прав, затверджених цією 
конвенцією, хотілося би виділи-
ти, зокрема, право на ефективний 
засіб правового захисту (стаття 
13). Як стверджував давньоримсь-
кий письменник, поет та філософ 
Апулей: «Звинуватити можна й не-
винного, але викрити – тільки вин-

ного». І нехай це право, як і решта 
прав людини в Україні, реалізо-
вуватимуться не тільки на папері: 
почуття захищеності повинне 
бути в більшості наших громадян, 
а в ідеалі – у всіх. Переконаний, 
що  це  обов’язково забезпечить 
юстиція в майбутньому. 

Чи є у Вас життєве кредо?

Я не люблю шаблонів і не до-
тримуюся банальних правил. У ве-
ликого Шекспіра в одній із його 
п’єс є вислів, який мені до душі. 
Він містить у собі дуже вагомий 
«меседж», і саме його я намагаюся 
дотримуватися: «Therefore love mo
derately; long love doth so;

Too swift arrives as tardy as too 
slow.» (за українським перекладом 
Ірини Стешенко: «Люби, та міру 
знай, і ти найдовше любитимеш. 
Хто надто поспішає – спізняється, 
як той, що зволікає»).

Коли в нас є почуття міри, 
ми нічого не порушуємо – ні за-
конів, ні  прав інших громадян, 
ні  власної, ні чужої рівноваги. 
І це не обмеження, яке перешкод-
жає вільно жити, а навпаки, воно 
дає нам зрозуміти, що таке «зо-
лота середина» (латиною aurea 
mediocritas), або, можна навіть 
стверджувати, пізнати істинну сут-
ність тих чи інших речей, значить – 
пізнати Істину. А хіба це не одне 
з головних завдань юриста?

Що Ви можете побажати  
колективу видання 
«Бюлетень Міністерства 
юстиції України»?

Я щиро вдячний Вашому ав-
торитетному журналу за пуб-
лі кацію мого інтерв’ю, хочу по - 
ба жати і  в майбутньому пропа-
гувати справедливість та закон-
ність, і,  звичайно, намагатися  
якнайповніше висвітлювати одну 
з найактуальніших світових про-
блем сьогодення – дотримання 
прав і свобод людини у світовому 
співтоваристві.  


